
  اسلامشهر: مدير جهاد كشاورزي شهرستان اسلامشهر از اتمام عمليات 
برداشت كشت پاييزه ذرت علوفه اي از سطح 4221هكتار اراضي كشاورزي 
شهرستان خبر داد.  محمدرضا اميري گفت: در سال جاري ميزان برداشت 
محصول ذرت علوفه اي در كشت پاييزه، به طور متوسط با عملكرد 53 تن در 
هكتار انجام شده كه نسبت به سال گذشته سطح كشت 600 هكتار افزايش 
يافته و همچنين افزايش عملكرد 3 تن در هكتار را به همراه داشته است.   

  فارس: مسئول بسيج سازندگي استان فارس از آغاز طرح واكسيناسيون 
1/4 ميليون قطعه طيور بومي به مناسبت 
هفته بسيج در 2۹ شهرستان استان فارس 
خبر داد.  عبدالحميد اسماعيلي گفت: اين 
طرح در راستاي طرح هاي اقتصاد مقاومتي، 
توانمندسازي و كمك به معيشت مردم در 
روستاهاي فارس آغاز شده و براي جلوگيري 
از تلف شدن طيور بومي و ابتلا به بيماري هاي 

مختلف از جمله نيوكاسل اجرا مي شود.  وي افزود: اين طرح در 666 روستاي 
استان فارس توسط 333 اكيپ بسيجيان با همكاري اداره دامپزشكي استان 

انجام و سازماندهي خوبي در اين زمينه شده است. 
  آذربايج�ان ش�رقي: ناظر گم��ركات آذربايجان ش��رقي از كاهش 
64درصدي صادرات از گمرك منطقه آزاد ارس خبر داد و گفت: با وجود 
اينكه در كل كشور شاهد كاهش روند صادرات هستيم ولي گمرك بناب 
نسبت به مدت مشابه سال قبل 45 درصد از لحاظ وزني افزايش صادرات 
داشته است.  علي اصغر عباس زاده با اشاره به اينكه بعد از راه اندازي گمرك 
بناب شاهد روند افزايشي صادرات از اين گمرك هستيم، افزود: هم اكنون در 
11 نقطه استان دفاتر گمرك فعال است و با وجود اينكه در كل كشور شاهد 
كاهش روند صادرات هستيم ولي گمرك بناب نسبت به مدت مشابه سال 

قبل 45 درصد از لحاظ وزني افزايش صادرات داشته است. 
  كهگيلويه و بويراحمد: مدير جهاد كشاورزي شهرستان كهگيلويه 
متوسط برداشت زيتون در هر برداش��ت زيتون از باغ هاي اين شهرستان 
را دو تن اعلام كرد و گفت: بيش از 80 خانوار بهره بردار در باغ هاي زيتون 
مشغول به كار هستند و تعداد اشتغال مستقيم در باغ هاي زيتون شهرستان 
كهگيلويه 150 نفر است كه در فصل برداشت اين تعداد به 400 نفر افزايش 
مي يابد. عمران تقوي افزود: پيش بيني مي ش��ود امسال بيش از 400 تن 

محصول زيتون از باغ هاي مركبات شهرستان كهگيلويه برداشت شود. 
  اردبيل: مسئول بسيج علمي و پژوهشي استان اردبيل از معرفي اردبيل 
به عنوان شهر خلاق در افق 1404 خبر داد.  حجت احدي گفت: با معرفي 
اردبيل به عنوان شهر خلاق در افق 1404 تلاش مي كنيم تا ابعاد اين موضوع 
را تحقق و عينيت ببخشيم و سعي داريم تا نام و آوازه اردبيل را به عنوان يك 
شهر خلاق بيشتر از گذشته معرفي كنيم و نسبت به شناساندن ابعاد آن 

سعي و جديت داشته باشيم. 
  خراسان رضوي: مديركل عشاير خراسان رضوي از آغاز كوچ زودرس 
پاييزه عشاير استان خبر داد.  حسين صفرپور گفت: عشاير خراسان رضوي 
پنج ماه سال را در مناطق قشلاقي داخل و خارج استان سپري مي كنند و 
پس از آن در فروردين ماه كوچ بهاره خود را به سمت مناطق ييلاقي شروع 
خواهند كرد. وي افزود: آبرساني به عشاير و دام ها، بازگشايي و ايمن سازي 
مسيرهاي كوچ، تأمين علوفه دام، سوخت و ارزاق عمومي عشاير در قشلاق از 

مهم ترين خدمات اداره عشاير خراسان رضوي به كوچ كنندگان است.
  سيستان و بلوچستان:معاون هماهنگ كننده سپاه سلمان سيستان 
و بلوچستان از اعزام 21 تيم درماني به مناطق محروم سيستان و بلوچستان 
خبر داد و در اين باره گفت: اين تيم ها با هدف خدمت رس��اني بهداشتي 
و درماني به ساكنان مناطق محروم اس��تان به اين مناطق اعزام شده اند. 
عوضعلي فقيري  بيان كرد: از اين تعداد چهار تيم در زاهدان، س��ه تيم در 
زابل و 14 تيم در شهرستان هاي جنوب اس��تان به ارائه خدمات درماني 
مي پردازند. اين تيم ها متشكل از پزشك عمومي، پزشك تخصصي، پزشك 
اطفال، پزشك زنان، دندانپزشك، پزشك داخلي، پرستار، ماما، كارشناس 

بهداشت، روانشناس و كارشناس خدمات دارويي است.

س���ال هاس�ت 
ميترا شهبازي
   گزارش2

مازندراني  ها با هر 
بارش برف و باران 
بايد نگران مشكلاتي همچون قطعي برق، گاز و 
حتي آب باشند و دراين شرايط حتي راه هاي 
دسترسي ش�ان هم قط�ع مي ش�ود و در بين 
برف ها محصور مي شوند. در شرايطي كه دماي 
هواي به زير صفر درجه مي رسد نه تنها شركت 
گاز بلكه شركت برق استان  هم نمي تواند گرما 
را به خانه هاي مردم برگرداند. امسال نيز بارش 
برف از روز چهارشنبه شروع شد و باز هم اين 
س�ريال تلخ در مازندران كليد خورد و مردم 
شهرستان هاي بابل و آمل نه تنها با سوز سرما 
و خاموشي برق به قرون وسطي برگشتند بلكه 
حت�ي در تأمين مايحت�اج اوليه روزانه ش�ان 
همچون ن�ان هم ب�ا مش�كل مواجه ش�دند. 

    
وضعيت بحراني مردم مازندران در روزهاي گذشته 
در خصوص قطع آب، ب��رق و گاز در ص��در اخبار 
رسانه ها قرار گرفت. عبدالله رضيان، نماينده مردم 
قائمشهر در مجلس شوراي اسلامي در گفت وگو 
با خبرنگار »جوان« در خصوص وضعيت شهرستان 
قائمشهر در اين روزها مي گويد:  مشكلي در حوزه 
آب، برق و گاز نداشته ايم و تمام مشكلات به بخش 
كشاورزي استان بر مي گردد. البته در منطقه آمل و 
بابل قطعي برق و گاز را داشتيم، همچنين در منطقه 
چمستان نور هم به اين دليل كه بارش برف در اين 
منطقه خيلي زياد بوده اس��ت. به گفته اسماعيلي 
نماينده مجلس، دو روز متوالي شهر چمستان آب، 
برق و گازش قطع بوده و مردم با مشكلات بسياري 
دست و پنجه نرم  كرده اند.  در همين رابطه احمد 
مظفري، مديركل روابط عمومي استانداري مازندران 
نيز با اشاره به وضعيت فعلي استان در خصوص توزيع 
برق و گاز به »جوان« مي گويد:  وضعيت استان به 
حالت عادي برگشته است و مشكلي وجود ندارد. ما 
به لحاظ زيرساخت ها مشكلي نداشتيم و اين معضل 
به دليل افت فشار گاز رخ داد. اكنون بعد از دو روز 

قطعي گاز در برخي از نقاط استان دوباره وضعيت 
توزيع گاز به حالت طبيعي برگش��ت. در چند روز 
گذشته اكثر شهرستان هاي ما درگير اين معضل 
بودند اما اوج مشكل در مناطقي چون آمل و بابل رخ 
داده است. وي در پاسخ به شايعاتي كه در خصوص 
يخ زدگي 150 نفر از س��اكنان روستاي مازيچال 
كلاردشت در شبكه هاي اجتماعي منتشر شده بود 
نيز ادامه داد: اين روس��تا فقط جنبه تفريحي دارد 
و جمعيتي در آن ساكن نيستند. بنابراين فقط در 
تابستان مسافران به اين منطقه مي آيند و چنين 
خبري صحت ندارد. همچنين در پي پيگيري هاي 
خبرنگار »جوان« در گفت وگو با مس��ئولان هلال 
احمر استان مازندران در اين رابطه نيز آنها هم اين 

خبر را رد كردند و  اين موضوع صحت نداشت. 
  درختان درست هرس نشده بودند

طي روزهايي كه مازندراني ها پايين ترين درجات 
سرما را تجربه مي كردند، برق برخي از مناطق هم 
قطع ش��د و بر درد آنها افزود. مديرعامل شركت 
توزيع برق مازندران با اش��اره ب��ه اينكه در حوزه 
استحفاظي بنده با توجه به اينكه استان مازندران 

دو شركت توزيع برق دارد و اكنون هيچ منطقه اي 
با معضل قطعي برق مواجه نيست، مي گويد:  برق 
اغلب مناطق وصل شده است، مگر به صورت خيلي 
موردي كه مأموران شركت توزيع برق وظيفه وصل 
كردن آن را بر عهده دارند. اما در منطقه هراز كه 
مسير تعدادي از روستاها مسدود شده بود اكنون 
با بازگشايي آن مأموران ما به آن مناطق مي روند 
و آن چند نقطه اي كه دچار پارگي سيم برق شده 
هم برطرف مي كنند. قاس��م شهابي در گفت وگو 
با »جوان« در خصوص علت قطع��ي برق در اين 
روزها مي افزايد: متأسفانه شاخه  و درختان بلندي 
چون چنار سنگين ش��ده و روي شبكه هاي برق 
سقوط كرده اند، بنابراين موجب اتصالي برق شده 
و شبكه هاي برق به دنبال آن قطع شدند. شهابي 
ش��هرداري و منابع طبيعي را مقصران اصلي اين 
ماجرا مي داند و در اين خص��وص ادامه مي دهد: 
منابع طبيعي به اين دليل ك��ه فقط اجازه هرس 
نرم درخت��ان را مي دهد، در زم��ان طوفان و برف 
اين معضل رخ مي دهد و درختان روي شبكه هاي 
توزيع برق سقوط مي  كنند. حالا تصميم استان بر 

اين است كه اين درختان را به صورت كله بر كنند 
و كاملًا اصلاح اساسي شوند و از اين پس درختان 
كوتاه قد مثل نارنج در اين مناطق كاشته شود تا 
دوباره شاهد چنين اتفاقاتي نباشيم. وي مي گويد: 
از ش��ب اول بارندگي ها يعني ساعت 2 نيمه شب 
چهارشنبه، تقريباً 15 الي 20 درصد استان بي برق 
شد و بعد از گذشت چند س��اعت به 5 درصد در 
استان رسيد. اما در شهرستان آمل كه بيشترين 
قطعي برق را در آنجا داش��تيم در س��اعت اوليه 
60 درصد بي برق شدند كه  تا ساعات پاياني روز 

پنج شنبه اين مشكل به طور كامل برطرف شد. 
  خانواده هايي كه هنوز گاز ندارند

گاز هم از مواردي بود كه در اين روزها از خانه هاي 
مازندراني ها رخت بربسته بود و مازندراني ها را براي 
تأمين سوخت و گرما با مش��كل مواجه كرده بود. 
محمد اسماعيل ابراهيم زاده، مديرعامل شركت گاز 
استان مازندران مي گويد:  گاز تمامي مشتركان تا 
صبح جمعه وصل شد. گاز شهرستان هاي آمل و بابل 
هم كه بيشترين مشكل را داشتند هم وصل شد و 
تعدادي همچنان گازشان قطع است كه طي فعاليت 
مأموران ش��ركت گاز براي وصل مجدد گاز، منزل 
نبوده اند و اكنون آنها هم با اقدام كاركنان اين شركت 
به صورت تك تك گازشان وصل مي شود. مناطق ما 
گرفتار افت فشار گاز شد و مناطقي همچون آمل و 
بابل نيز با قطعي آن مواجه شدند. چون ما انتهاي 
خطوط هستيم بيشتر آسيب مي بينيم و تنها كاري 
كه ما توانستيم در ساعات اوليه انجام دهيم، اين بود 
كه صنايع پرمصرف را به سمت سوخت دوم هدايت 
كرديم تا از منابع گازي فقط در تأمين گاز شهري 
استفاده كنيم و ساعات قطعي گاز را كاهش دهيم. 
وزير نفت و معاونانش پروژه اي را تعريف كردند كه 
خط گازي ك��ه از تهران مي گذرد انش��عابي 170 
متري براي مناطقي همچون دامغال، كياش��هر و 
س��اري گرفته ش��ود. اكنون نيز 125 كيلومتر آن 
كار شده و اميد است در ش��هريور ماه سال جاري 
نيز افتتاح شود تا در سال هاي آتي ديگر مشكلي با 

قطعي گاز نداشته باشيم. 

بررسي ها نش��ان مي دهد وجود جنگل ها، غارها و 
رودخانه هاي طبيعي در سوادكوه استان مازندران 
موجب ش��ده تا اين منطق��ه به يك��ي از بهترين 
مكان هاي گردشگري در شمال ايران تبديل شود 
و هر ساله تعدادي گردشگر ايراني و خارجي به اين 
منطقه س��فر كنند.  رئيس اداره ميراث فرهنگي، 
صنايع دستي و گردش��گري شهرستان سوادكوه 
در گفت وگو با »جوان« مي گويد: »وجود 12منطقه 
نمونه گردش��گري در اين منطقه موجب شده تا 
در طول س��ال افراد بس��ياري از اين منطقه ديدن 
كنند.« رضا دانش زاده مي افزايد: » غارها، جنگل ها 
و آبش��ارهاي مختلف از جمله مكان هاي متنوع و 
ديدني در اين منطقه هستند كه سالانه بسياري را به 

سوي خود جلب مي كنند.« 
  نگاهي به گردشگري منطقه سواد كوه 

به اعتقاد بسياري از كارشناسان، سوادكوه به دليل 
داشتن جاذبه هاي طبيعي و تاريخي، اقليم متفاوت، 
جذابيت هاي فرهنگي و وجود زيرس��اخت مهمي 
مثل راه آهن و قرار داش��تن پل معروف ورس��ك و 
شيرگاه مي تواند به يكي از مناطق مهم گردشگري 

تبديل شود.  در اين ميان، وجود دهها غار از جمله 
اسپهبد خورشيد، كيجاكچال، ديو ليلم، لي پشت و 
زنگيان و جنگل هايي نظير ميان كلا آبشار، جوارم، 
كارسنگ، سرخ كلا، پرو، كنيج كلا و قللي همچون 
امامزاده حس��ن، چرات، اتابك، ارتفاعات ولوپي و 
آبشارهايي مانند شورآب، دراس��له تنگه، گلناب 
دره، سله بن را مي توان از جمله مهم ترين مناطق 
گردشگري طبيعي س��وادكوه نام برد.  همچنين 
وجود بافت قديمي روستاي گالش كلا لفور، منطقه 
جنگلي نس��وم كليج خيل، جاده اصلي ش��يرگاه 
به بابل، پارك هاي جنگلي گرابس��ر لفور، تسيكلا 
كالي��كلا، منطقه جنگلي افراكش زيولا، چش��مه 
اسكليم، غار اسفنديار دره، آبشار جلسنگ و تونل، 
پل هاي ش��اهپور، شاه عباسي، س��واحل رودخانه 
كارسنگ وآذررود موجب ش��ده تا اين منطقه به 
يكي از زيباترين مناطق گردشگري در كشور تبديل 
ش��ود.  در كنار اين مكان هاي طبيعي، وجود قبور 
امامزادگاني همچون امامزاده سيدعلي كياسلطان، 
امامزاده عبدالحق )ع(، امامزاده ابوطالب و امامزاده 

كياسلطان پاشاكلا را نيز نبايد فراموش كرد. 

   ادعاي سنگ اندازي منابع طبيعي 
چند روز قبل بود كه رئي��س اداره ميراث فرهنگي 
شهرس��تان س��وادكوه اعلام كرد: »واگذار نشدن 
مناطق نمونه گردشگري به س��رمايه گذار توسط 
منابع طبيعي استان موجب شده تا اين شهرستان در 

بحث جذب گردشگر با چالش مواجه شود.«
رضا دانش زاده در اين خصوص به »جوان« مي گويد: 
»وجود 12 منطق��ه مهم و نمونه گردش��گري در 
سوادكوه موجب شده تا اين منطقه توان بالقوه اي 
براي توسعه دادن صنعت گردشگري داشته باشد.« 
وي مي افزايد: »مشهور بودن پل سفيد به عنوان شهر 
پله ها، زيرآب به عنوان شهر امامزاده ها و شيرگاه به 
عنوان شهرآبشارها، نش��ان از پتانسيل بالاي اين 

منطقه براي توسعه گردشگري دارد.«
بررسي ها نشان مي دهد وجود مراكز مهم و ديدني 
گردشگري در اين منطقه موجب شده تا بيش از 50 
دفتر خدمات مسافرتي تحت پوشش گردشگري 
در بيشتر ايام سال گردشگران علاقه مند را به اين 
منطقه اعزام كنند.  رئي��س اداره ميراث فرهنگي 
شهرستان سوادكوه مي گويد: »اين موضوع سبب 

شده تا اين سازمان برنامه ويژه اي را براي آموزش 
روستاييان به ويژه مسئولان محلي اعم از دهيار و 
شورا در نظر بگيرد.« دانش زاده مي افزايد: »علاوه بر 
اين برنامه، تشكيل انجمن راهنمايان بلد محلي براي 
پوشش تورهاي ورودي به شهرستان و ساماندهي 
خانه مسافرها و بوم گردي از جمله كارهايي است 
كه قرار است به زودي اجرايي شود.« اين مسئول 
در خص��وص مش��كلات پيش روي گردش��گري 
در اين منطقه ادامه مي ده��د: »نبود حمايت ها و 
زير س��اخت هاي مورد نياز، در كنار واگذار نشدن 
مناطق نمونه گردشگري به س��رمايه گذار توسط 
منابع طبيعي را مي توان از جمله مشكلات مهم در 

زمينه رونق گردشگري نام برد.«
  تكذيب واگذار نشدن مناطق گردشگري

در حالي كه رئيس اداره ميراث فرهنگي شهرستان 
سوادكوه سنگ اندازي منابع طبيعي براي واگذاري 
پارك هاي طبيعي را يكي از موانع توسعه گردشگري 
دراين منطقه مي داند،  معاون امور جنگلباني استان 
مازندران در گفت وگو با »جوان« ضمن رد اين ادعا 
مي گويد: »متأسفانه اين اظهارات بدون كارشناسي 
و كمترين اطلاعاتي در رس��انه ها نشر پيدا كرد.« 
محمدرضا جه��ان آراي مي افزاي��د: »طبق قانون 
نمي توان تمام جنگل ها را به تفرجگاه تبديل كرد، و 
در هيچ جاي دنيا نيز چنين چيزي را نداريم.« وي 
ادامه مي دهد: »در حال حاضر در اين منطقه پارك 
جنگلي جوارم، اندر گلي، آلاشت و زيرآب را داريم كه 
گردشكران بسياري در طول سال به آنجا مي روند.« 
رعايت حريم جنگل ها، فاصله حداقلي 30 كيلومتري 
پارك هاي جنگلي با يكديگر و توجيه اقتصادي از 
جمله مواردي است كه بايد در زمان واگذاري اين 
مكان ها به شدت رعايت شود.   معاون امور جنگلباني 
استان مازندران با رد هرگونه كارشكني در زمينه 
واگذاري پارك هاي جنگلي مي گويد: »هفت سال 
قبل، طبق قانون براي واگذاري سه پارك جنگلي 
اندر گلي، آلاش��ت و جوارم در س��ه مرحله آگهي 
مزايده داديم اما نه بخش خصوصي و نه سايرين از 
اين موضوع استقبال نكردند.« جهان آراي مي افزايد: 
»طبق قانون ماده3، به غير از ذخيرگا ه هاي جنگلي 
كه كسي حق كوچك ترين دخل و تصرفي را در آن 
ندارد، در بقيه جاها مي توان براي گردشگران زون 
تفرجي ايجاد كرد.« اين كارشناس جنگلباني ادامه 
مي دهد: »براي ايجاد پارك هاي جنگلي و مناطق 
بايد تمام شرايط را در نظر گرفت چراكه بررسي ها 
نشان مي دهد، برخي از افراد به محض ورود به اين 
مناطق با رفتارهاي نامناسب، ش��روع به تخريب 
كرده و باعث ضررهاي بسياري مي شوند از طرفي 
بارها ساكنان اين مناطق در خصوص به هم خوردن 
ش��رايط فرهنگي و برخي ناهنجاري ه��اي ايجاد 
شده از سوي برخي گردش��گران معترض بوده اند 
كه اين موضوع موجب مي شود تا در اين خصوص 

احتياط هاي بيشتري انجام شود.«
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در حالي كه طي روزهاي اخير ب�ارش برف و برودت ه�وا حدود 27 
استان كش�ور را دچار مش�كلات عديده اي كرده است اما از جنوب 
كشور خبر مي رسد كه گرفتاري هاي ناشي از گرد و غبار هرمزگاني ها 
زير سفيدي برف ساير استان ها محو ش�ده و كسي آن را نمي بيند. 
اين روزها زندگي مردم هرمزگان به دليل وزش باد ش�ديد و پديده 
گردوغبار با مش�كلاتي جدي مواجه شده و بس�ياري از مدارس در 
مقاطع ابتدايي و حتي برخي كلاس هاي دانشگاهي بندرعباس نيز 
در وضعيت تعطيلي به سرمي برند. طوفان شديد و مواج  بودن خليج 
فارس ترددهاي دريايي جزاير هرمزگان با مركز اين استان را تعطيل 
كرده و برخي پروازهاي فرودگاه هاي استان را با مشكل مواجه ساخته 
و غلظت بالاي گردوغبار به هشت برابر حد استاندارد رسيده است. 

    
با اينكه ح��الا اكثر فيلم ه��ا، عكس ها و كليپ هايي كه در ش��بكه هاي 
اجتماعي دس��ت به دس��ت مي ش��وند به برف و يخ زدگي خيابان ها و 
تصادفات ناشي از آن مربوط هستند، اما خبرها از رسيدن ميزان غلظت 
ريزگردها به مرز خطرناك در بندرعباس حكايت دارند.  بر همين اساس 
غلظت ريزگردها در بندرعباس با گذر از 300 ، اس��تانداردهاي هواي 
سالم را پشت سر گذاشته و به ش��رايط خطرناك رسيده است.   حبيب 
مسيح، معاون نظارت و پايش اداره كل محيط زيست هرمزگان معتقد 
است كه با توجه به نوسان هاي آب و هوايي و كاهش و افزايش سرعت 
وزش باد نمي توان پيش بيني درستي از وضعيت ريزگردها در ساعت هاي 
آينده داشت. اما با اين اوصاف روز گذشته بيشينه سرعت وزش باد در 
بندرعباس به 65 كيلومتر بر ساعت رسيد و ميدان ديد افقي را از چهار 
و نيم كيلومتر به 500 متر كاهش داد.  شدت گرد و غبار و در بندرعباس 
به قدري است كه در هفته گذش��ته مدارس مقطع ابتدايي اين شهر و 
روستاهاي اطراف را به تعطيلي كش��اند.  البته در ساير شهرستان ها و 
مناطق هم قرار شده به تشخيص فرمانداري و مديريت آموزش و پرورش 

منطقه در خصوص تعطيلي مدارس تصميم گيري شود. 
   سرما هم درد جنوبي ها را افزايش داد

وقتي در اواسط هفته گذشته سازمان هواشناسي اعلام كرد كه نقشه هاي 
هواشناسي بيانگر ريزش سامانه پرفش��ار سرد شمالي به جنوب كشور 
است، با شنيدن اين خبر كس��ي در هرمزگان خوشحال نشد چون آنها 
خوب مي دانستند كه اين عامل سبب ناپايداري جوي و دريايي خواهد 
شد؛ مسئله اي كه طوفان شديدي به همراه داشت و ابتدا برخي پروازهاي 
فرودگاه هاي استان را با مشكل مواجه كرد و سپس با مواج كردن خليج 
فارس ترددهاي دريايي جزاير هرمزگان با مركز اين استان را به تعطيلي 
كشاند. لازم به ذكر است طوفان گرد و غبار ميزان ريزگردها را به هشت 
برابر حد استاندارد رس��اند. حالا روابط عمومي دانشگاه علوم پزشكي 
هرمزگان اعلام كرده با توجه به شرايط آب و هوايي ناسالم و خطرناك 
مردم اين استان جز براي كارهاي ضروري از منازل خود خارج نشوند، 
زيرا شرايط كنوني براي همه گروه هاي سني خطرناك است. همچنين 
افرادي كه ناچار از رفتن به محل كار هستند در همان مدت كوتاهي كه 
در معرض هواي آزاد قرار مي گيرند نيز بدون ماس��ك نباشند.  آمارها 
نشان مي دهند طي روزهاي اخير بيشتر افرادي كه دچار سوانح رانندگي 
شده اند نيز از موتور سيكلت سواران بوده اند كه به آنها هم توصيه شده 
در شرايط كنوني از اين وسيله نقليه استفاده نكنند و اگر افرادي ناچار به 
استفاده از موتورسيكلت هستند بايد كلاه ايمني بر سر بگذارند و همه 
موارد ايمني را رعايت كنند و همچنين توصيه شده از مايعات و ميوه و 

سبزي ها در اين مدت بيشتر استفاده شود. 

سهم صفر خليل آباد از كتاب و كتابخواني!
 هر سال فرارس�يدن هفته كتاب و كتابخواني با موجي از اخبار مربوط 
به افتتاح كتابخانه و مراكز فرهنگي در گوشه و كنار و مناطق محروم و 
غيرمحروم كشور همراه است. هفته اي كه بالا رفتن سرانه مطالعه به عنوان 
يكي از دغدغه هاي اصلي مسئولان مطرح مي شود و از تلاش هاي بي وقفه 
در خصوص توسعه فضاهاي فرهنگي و كتابخواني حرف ها زده مي شود. در 
اين ميان برخي مناطق حتي از وعده هاي اين ايام هم بي نصيب مي مانند 
و انگار محروميت فرهنگي شان قرار نيست هيچ وقت به چشم بيايد. 

    
شهرس��تان خليل آب��اد واقع در اس��تان خراس��ان رض��وي از جمله 
شهرستان هايي است كه با وجود داشتن جمعيتي بالغ بر 50 هزار نفر 
نه تنها از سالن سينما و تئاتر و كتابخانه محروم است بلكه ساكنان اين 
شهرستان به دليل نداشتن كتابفروش��ي مجبورند كتاب هاي درسي 

دانش آموزانشان را هم از شهرهاي مجاور تهيه كنند!
اين در حالي است كه مسئولان شهرستان بارها و بارها نبود فضاي فرهنگي 
مناسب از جمله كتابخانه عمومي در خليل آباد را مورد توجه قرار داده اند 
اما ظاهراً هنوز اراده اي جدي براي رفع اين مشكل چند ساله وجود ندارد و 
نبود متولي امور فرهنگي، بهانه هميشگي مسئولان اين شهرستان در رفع 
كمبودهاي اين حوزه شده است.  عليرضا زيبايي، رئيس شوراي اسلامي 
شهرستان خليل آباد با بيان اينكه برنامه هاي فرهنگي و مراسم هاي ملي و 
مذهبي در اين شهرستان توسط سازمان هاي مردم نهاد برگزار مي شود، 
بر خالي بودن حضور متولي امور فرهنگي در شهرستان صحه مي گذارد.  
حسن سروريان، عضو كميسيون فرهنگي ش��وراي اسلامي شهرستان 
خليل آباد هم با اشاره به كمبود امكانات كتابخواني و مؤسسات آموزشي در 
اين شهرستان مي گويد: مشكلات حادي در اين زمينه وجود دارد و پيگيري 
لازم در زمينه ايجاد كتابفروشي و مؤسسات آموزشي نظير كلاس هاي 
كنكور در شهرستان انجام نشده است. ظاهراً اين عضو كميسيون فرهنگي 

رفع محدوديت هاي فرهنگي را در زمره وظايف خود نمي داند! 
اين در حالي است كه در اين شهرستان نيز چون ديگر شهرستان هاي 
كشور اداره ارش��اد، آموزش و پرورش و ديگر نهادهاي وابسته به حوزه 
فرهنگ سال هاست به طور رسمي فعاليت مي كنند اما ظاهراً همگي 
دست روي دست گذاشته اند تا ش��ايد افرادي در خارج از شهرستان و 

استان براي رفع مشكلات فرهنگي شان دست به كار شوند. 
طبق گزارشات رسيده، از چند سال پيش زميني به منظور ساخت كتابخانه 
عمومي در نظر گرفته شده اما ش��هرداري براي رفع مشكل مالكيت اين 
زمين اقدامي انجام نداده است. بنا به گفته فرماندار خليل آباد در صورتي كه 
شهرداري بتواند اين مشكل را حل كند با جذب خيرين شايد بتوان مشكل 

ديرينه نبود كتابخانه و فضاي مطالعه شهرستان را رفع كرد!
مجتبي شاكري با بيان اينكه فعلاً كتابخانه هاي كانون هاي فرهنگي مساجد 
شهرستان مي تواند به علاقه مندان خدمات ارائه دهد، مي گويد: در زمينه 
سالن سينما در شهرستان هم هيچ سرمايه گذاري ورود پيدا نكرده، ضمن 

اينكه در ميان عموم استقبالي در اين زمينه ديده نمي شود!
از آنجا كه شهرس��تان خليل آباد با وجود داشتن جمعيتي بالغ بر 18 هزار 
دانش آموز و دانشجو تنها يك كتابخانه فعال دارد كه فاقد كتاب هاي به روز و 
مورد نياز قشر تحصيلكرده اين شهرستان است و ايجاد حداقل سه كتابخانه 
ديگر در اين منطقه ضروري به نظر مي رسد با اين حال اين مهم طي چندين 
سال همچنان مغفول مانده و عدم دسترسي ساكنان خليل آباد به كتاب و ابزار 
فرهنگي سبب شده سرانه مطالعه در اين منطقه نسبت به شهرستان هاي 

مجاور با جمعيتي كمتر، در رده بسيار پايين تري قرار داشته باشد.

بهره برداري از 20طرح عمراني در مركزي 
توسط سپاه روح الله  

جانش�ين فرمانده�ي س�پاه روح الله    مركزي 
استان مركزي از بهره برداري از 20طرح 
توس�ط اس����تان  اي�ن  مختل�ف  نق�اط  در   عمران���ي 
س��پاه روح الله ب�ه ص�ورت ويدئوكنفران�س خب�����ر داد. 
سرهنگ پاسدار محس��ن گلش��ن زاده گفت: بهره برداري از چهار سالن 
ورزشي ۹ دي، سالن ورزشي صالحين به تعداد پنج سالن، 2 حوزه و هفت 
پايگاه مقاومت بسيج و دو طرح عمراني ديگر در شهرستان هاي اراك، ساوه، 
خمين، ش��ازند، محلات، كميجان، فراهان و زرنديه همزمان با پنجمين 
روز از هفته گراميداشت بسيج انجام شد.  وي با بيان اينكه تحقق اقتصاد 
مقاومتي با حضور در عرصه هاي مختلف عمران��ي و اقتصادي مهم ترين 
رويكرد بسيج است، افزود: نيروي بسيج با بهره گيري از ظرفيت هاي مردمي 
نقش مؤثري در تحقق خواسته مقام معظم رهبري دارد.  جانشين فرمانده 
سپاه ناحيه اراك بيان كرد: با توجه به سخنان مقام معظم رهبري درخصوص 
انقلابي گري، امسال برنامه هاي هفته بسيج نيز بر اساس همين موضوع 
تدوين شده است.  وي با تأكيد بر نقش بسيج در خصوص گفتمان سازي 
انقلابي گري يادآور شد: بسيج نقش مهمي در ترويج و نهادينه  كردن گفتمان 

انقلابي گري دارد و اين مهم شاكله اصلي فرهنگ بسيجي است. 

مازندراني ها يا برف دارند يا آب و برق و گاز!

 چالش جذب گردشگر در سوادكوه 
با اختلاف ميراث و منابع طبيعي

انتشار خبر يخ زدگي 150 نفر از ساكنان روستاي مازيچال كلاردشت در شبكه هاي اجتماعي كذب است

رئيس ميراث فرهنگي سوادكوه: منابع طبيعي سنگ اندازي مي كند
معاون جنگلباني مازندران: از واگذاري ها استقبال نشد

درحالي كه استفاده از ظرفيت هاي بالاي جنگل و منابع طبيعي مي تواند تأثير 
بسياري در رونق گردش�گري در مناطق شمالي كشور داشته باشد ، اما تجربه 
نشان مي دهد تخريب اين نقاط توسط برخي گردش�گران مي تواند ضررهاي 
غيرقابل جبراني را به همراه داشته باشد.  لذا اين موضوع موجب شده تا مسئولان 
در مسئله واگذاري اين مناطق به بخش هاي مختلف با احتياط برخورد كنند.  در 

همين رابطه چند روز پيش بود كه رئيس اداره ميراث فرهنگي شهرستان سوادكوه 
اعلام كرد: »واگذار نشدن مناطق نمونه گردشگري به سرمايه گذار توسط منابع 
طبيعي استان موجب شده تا اين شهرستان در جذب گردشگر با چالش مواجه 
شود.« اظهاراتي كه مس�ئولان منابع طبيعي را به واكنش وا داشت تا با رد اين 
اظهارات عنوان كنند: »اين كار صورت گرفته اما استقبالي از آن نشده است.«

محمدرضا سوري
   گزارش يك

 افتتاح چند پروژه بهداشت و درمان 
در بوشهر  

در آييني با حضور وزيربهداشت، درمان     بوشهر
و آموزش پزش�كي و رئيس س�ازمان 
انرژي اتمي عمليات اجرايي و بهره برداري از چند پروژه درماني با 
اعتبار 2 ه�زارو 810 ميليارد ريال در اس�تان بوش�هر آغاز ش�د. 
رئيس دانشگاه علوم پزشكي بوش��هر در اين آيين با اشاره به آغاز عمليات 
اجرايي بيمارستان 200 تختخوابي تخصصي و فوق تخصصي قلب بوشهر 
گفت:اين بيمارستان در زميني به مساحت 3 هزار مترمربع با 1400ميليارد 
ريال اعتبار اجرا مي ش��ود. دكتر عليرضا رئيس��ي آغاز عملي��ات اجرايي 
بيمارستان 160 تختخوابي بوشهر را از ديگر پروژه هاي بهداشتي و درماني 
عنوان كرد و افزود: اين بيمارس��تان در زميني به مساحت 17هزار و 500 
مترمربع با 850 ميليارد ريال اعتبار احداث مي شود.  وي ادامه داد: اورژانس 
هسته اي و عمومي بيمارستان شهداي خليج فارس بوشهر با زيربناي 8 هزار 
متر مربع با مشاركت سازمان انرژي اتمي در مدت 18 ماه ساخته مي شود.  
دكتر رئيسي با اشاره به ميزان اعتبار اين پروژه گفت: ميزان اعتبار تخصيصي 
اين پروژه 340 ميليارد ريال از محل اعتبارات سازمان انرژي اتمي و وزارت 
بهداشت است.  وي يادآور شد: علاوه بر اين ساخت مركز تحقيقاتي درماني 
بيماري هاي خاص استان بوشهر نيز در زميني به مساحت 5 هزار مترمربع 
با 200 ميليارد ريال اعتب��ار به اجرا درآمد. همچني��ن در اين آيين از 17 
آمبولانس ويژه شامل 10 دستگاه مجهز به تخت  آي سي يوي بزرگسالان 
و هفت دس��تگاه مجهز به دس��تگاه خودروي حامل يونيت دندانپزشكي 
)كلينيك سيار( با 20 ميليارد ريال با حضور وزير بهداشت، درمان و آموزش 
پزشكي و معاون رئيس جمهوري و رئيس سازمان انرژي اتمي رونمايي شد.

مريم احمديمحمدرضا هاديلو


